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Høringssvar til: Revideret bekendtgørelse om alment farlige sygdomme 

Covid-19 (SARS-CoV-2) er en sygdom som er forårsaget af mikroorganismer og er særlig smitsom, 
dødeligheden ses ikke høj blandt Danmarks befolkning, hvilket der tilføjes i jeres vurdering, dette 
skal dog ses i lyset af, at mange der indlægges eller dør uden forudgående sygehus indlæggelse 
ikke testes. Begrænsningen af testning er en strategisk beslutning om ikke at overvåge 
sygdommen og når der tages en strategisk beslutning, vil det også have afsmittende effekt på den 
adfærd Danmarks befolkning har. Når der ikke længere testes i samfundet på samme måde som 
før, kan man få den vurdering at dødeligheden er lavere. Det må indgå i vurderingen, når der tages 
beslutninger om mindre test og opmærksomhed på smitten vil det efterlade et stort mørketal, 
hvor mange døde patienter ikke vil fremstå med denne sygdom. 

Undringen er stor over at SARS fremstår som en alment farlig sygdom, men undervarianten SARS-
CoV-2 ikke vil skulle fremstå som alment farlig. Der er opfundet vacciner, dette gør ikke at man 
undgår smitten og vil derfor ikke være en forebyggelse af smitten. Det bør medtages at der vil 
opstå død og langvarige følger og skader efter sygdommen, hvilket vil opfylde kriterie 1, jf. lovens 
§ 2, stk. 3. 

Der findes på nuværende tidspunkt ingen behandling for selve smitten. Dog siges der vacciner 
begrænser et alvorligt forløb. Lige nu ved man ikke hvad der forsager senfølger dermed findes der 
ingen behandling for de varige senfølger patienter får efter et forløb med covid-19. De varige, 
langstrakte og kompliceret senfølger man kan få efter en covid infektion kræver i mange tilfælde 
udredning i sundhedssystemet og giver et større og længere varig sygefravær i Danmarks 
befolkning. Der er stadig en del patienter der 3 år efter første smittetilfælde går i udredning på 
sygehuset samt går i længere varige rehabiliteringsforløb for at kunne blive en del af vores 
samfund igen. Dermed opfylder covid-19 kriterie 3, jf. lovens § 2, stk. 3. 

Med den store mangel dels på læger, sygeplejersker og generelt sundhedspersonale er det 
bekymrende, at flere risikerer at få senfølger og kræve sygehusbehandling eller længere varige 
rehabiliteringsforløb i sundhedsvæsnet. Dette presses endnu mere, da det også i høj grad er 
sundhedspersonale, der rammes af sygdommen og risikere de efterfølgende senfølger, grundet 
den strategi der er valgt i forhold til, at lade smitten sprede sig. Der må dermed vurderes på om 
ikke folkesundheden og presset på sundhedsvæsnet kan påvirkes i denne henseende. 

Epidemiloven indeholder tre kategorier af sygdomme: 

• Smitsomme sygdomme: en sygdom eller en tilstand, som er forårsaget af mikroorganismer 
eller andre smitstoffer, som kan overføres fra, til eller imellem mennesker. 

• Alment farlige sygdomme: en smitsom sygdom, der er særligt smitsom, har høj dødelighed 
eller kan give alvorlige eller varige skader, og som kan 
 

1. medføre behandling, sygefravær eller rehabiliteringsforløb af langvarig karakter, 
2. få så stor udbredelse, at sygdommen bliver en væsentlig trussel mod 

folkesundheden, eller 



3. give en særlig stor sygdomsbyrde, fordi der ikke findes effektiv forebyggelse eller 
behandling. 

• Samfundskritiske sygdomme: en alment farlig sygdom, hvis udbredelse medfører eller 
risikerer at medføre alvorlige forstyrrelser af vigtige samfundsfunktioner.  

Det følger således af loven, at en sygdom kan kategoriseres som alment farlig hvis den opfylder 
mindst ét af de tre første kriterier (særlig smitsom; høj dødelighed; alvorlige eller varige skader) og 
mindst ét af de tre efterfølgende kriterier 

Vi i Dansk Covidforening vurdere at SARS-CoV-2 (Covid-19) stadig bør hører under kategorien 
alment farlige sygdomme da vi vurdere den opfylder 2 af de kriterier der gør sygdommen kan 
kategoriseres som alment farlig. 

Vi ser positivt på man vil følge udviklingen i covid-19 tæt. Spørgsmålet fra os vil lyde, hvordan man 
vil følge covid-19 på tæt hold når PCR test bliver begrænset i så stort et omfang? 

Hvis covid-19 fjernes som alment farlig sygdom bør der fremlægges en plan for, hvordan man vil 
følge udviklingen dels af sygdommen, men også de langvarige senfølger hvis der igen bliver behov 
for, at kunne kategorisere sygdommen som alment farlig. 

Med venlig hilsen 

Maria Busborg Jørgensen 
Dansk Covidforening 
 


